
 

 

 

 

 

REFERAT AF REPRÆSENTANTSKABSMØDE I FÆLLESKASSEN  
2. november 2023  

  
  
Deltagere:   
Pil Berner Strandgaard, Peter Højgaard Pedersen, Helga König-Jacobsen, Bjarke Fonnesbech, 
Carolina Maier, Søren Nielsen-Gravholt, Sune Hansen, Ida Binderup, Bent Andrup, Søren Vincents 
Svendsen, Lisbeth Christiansen, Ditte Deigaard 
  
Ansatte i Fælleskassen: Thorleif Skjødt, Ann Christensen, Andreas Nørgaard, Lene Friis, Lars M. 
Jensen 
  
Ikke tilstede:  
Kristian Sønderstrup-Granquist, Katrine Green Rostgaard, Jonas Ladefoged, Thomas Elletoft 
Køster, Oscar Svendsen, Jacob Baagland Hou, Jan Fruergaard, Søren Fussing, Oskar Dahl Hansen, 
Arthur Green, Jacob Westergaard, David Asmussen 
  
  
Dagsorden:  
  

1. Velkomst - valg af mødeleder – sang  
  
Sune Hansen valgt.  
  
  
2. Valg af referent  
  
Pil Berner Strandgaard valgt.  
  
  
3. Godkendelse af dagsorden  
  
Dagsorden godkendes.  
  
  
4. Godkendelse af referat fra repræsentantskabsmøde d. 7. september 2023  
  
Referatet godkendes.  
  

  
5. Repræsentantskabets rolle i Fælleskassen: Heat #2  

• Siden sidst og den videre vej v. Arbejdsgruppen for Repræsentantskabets 
rolle  

  
Sune Hansen redegør for arbejdsgruppens arbejde siden sidste møde:  



 

 

 

 

 

• Repræsentantskabets opgave er at konkretisere Fælleskassens formål og 
give det en form, som bestyrelsen, repræsentantskabet og direktionen kan 
arbejde ud fra.  
• Arbejdsgruppen har indtil videre gjort sig overvejelser omkring, hvordan 
repræsentantskabet kan tage ejerskab over sin rolle.   
• Arbejdsgruppens mål er at udarbejde et papir, som beskriver denne rolle. 
Det skal være et levende dokument – et kompas, men ét, som skal tilpasses 
løbende.  
• Arbejdsgruppen arbejder videre med, hvordan processen skal foregå, hvad 
det kunne munde ud i, arbejdsdeling og hvem der skal inddrages i processen.  
• Overvejelser omkring balancen mellem bestyrelsens og direktionens 
forretningsmæssige beslutninger og repræsentantskabets rolle og indflydelse, 
ligesom fx i arbejdet med principper for fordeling af overskud.  
• Ambition om at have eksterne oplæg på en stor del af møderne.  

  
Der var ingen kommentarer til redegørelsen.  

  
  

6. Principper for den årlige overførsel til andelshaverpuljen: Idealer – formål – kapital  
• Indledende oplæg v. Bjarke Fonnesbech og Sune Jon Hansen  

  
Bjarke Fonnesbech redegør for overvejelser ifm. principper for fordeling af overskud:  

• Historikken: På GF i 2022 blev det vedtaget, at andelskapitalen kan 
kursreguleres. Bestyrelsen skal efter samråd med repræsentantskabet 
fastlægge principper for fordeling af overskud mellem frie reserver og 
andelshaverpuljen, som er grundlaget for bestyrelsens endelige beslutning om 
fordelingen.  
• Tidligere var princippet, at man ikke skulle “tjene penge” på at eje 
andelskapital, og alt overskud gik derfor til frie reserver.  
• Nu er der oprettet en andelshaverpulje, som tilhører andelshaverne, og det 
er denne, der udgør kursreguleringen.  
• Arbejdsgruppen lægger op til et grundprincip for fordeling af det årlige 
overskud, at overskuddet fordeles ud fra hhv. frie reserver og andelshaverne 
(andelskapital + andelshaverpuljen) relative størrelse. De udgør pt. hhv. 68 pct. 
og 32 pct., og med dette forslag vil denne fordeling fastholdes.  

  
Kommentarer:   

• Spørgsmål til, hvornår værdien tilskrives? Svar: Dette er ikke fastlagt 
endeligt endnu, men teknisk vil de ikke kunne endeligt tilskrives før efter 
generalforsamlingen. Dette har konsekvenser for køb og salg og eventuelle 
muligheder for spekulation i perioden mellem regnskabet kendes/offentliggøres 
og at det godkendes på generalforsamlingen (reelt 2-2½ måneder). Det kan 
blive håndteret gennem, at man noterer ønskede handler i perioden, men først 
gennemfører handlerne efter GF. Merkur og garantsparrekasserne har 
erfaringer. Det vil blive undersøgt yderligere juridisk.  



 

 

 

 

 

• Thorleif redegør for, at Finanstilsynet også har kommentarer til ordlyd i 
vedtægterne i relation til at lade andelshaverpuljen indgå i kapitalopgørelsen, 
men den konkrete ordlyd er endnu ikke kendt.   
• Spørgsmål til fastsættelse af fordelingen mellem frie reserver og 
andelshavernes andel, er det en naturlov? Svar: Nej, det er en overvejelse 
omkring bl.a. at lave et enkelt system, som er til at forstå og ligestilling af de 
værdier, som hidtil er skabt.  
• Kommentarer til, at det er væsentligt, at bestyrelsen kan redegøre for 
baggrunden, hvis de at år vil vige fra principperne ifm. fordeling af 
overskuddet.   
• Kommentarer til tilbagekøb af andelskapital: Det påvirker værdien af 
andelskapitalen – hvor skal midlerne til et tilbagekøb tages fra (frie midler eller 
andelshaverpuljen eller inden fordeling af overskud)? Svar: Thorleif bemærker, 
at direktionen vil ansøge Finanstilsynet om mulighed for tilbagekøb af 
andelskapital mhp. at nedbringe salgspuklen.   
  

Der er grundlæggende opbakning til arbejdsgruppens principper blandt 
repræsentantskabsmedlemmerne.  

  
7. Vederlags-arbejdsgruppens kommissorium fremadrettet  

• Indstilling fra Vederlags-arbejdsgruppen  
  
Søren Nielsen-Gravholt orienterer om, at arbejdsgruppen har samlet et dokument med 
historik, baggrundstal og referat af drøftelserne på sidste repræsentantskabsmøde. Der 
lægges op til, at arbejdsgruppen permanentgøres med nogle principper, herunder 
deltagelse af mindst ét menigt repræsentantskabsmedlem og et udkast til en arbejdsplan 
de kommende år.   
  
Repræsentantskabet tilsluttede sig arbejdsgruppens oplæg.   

  
8. Orientering fra bestyrelse og direktion  
  
Thorleif orienterer:  

• Ny hjemmeside lanceres snart.  
• B Corp-certificeringen er også snart klar, med de 106,5 point fastholdt. 
Markedsføringen er klar til offentliggørelse, så snart certificeringen er endeligt 
godkendt.  
• Finanstilsynet kommer med en risikoanmærkning, fordi udlånsvæksten i en 
kort periode var over 20 pct. (jf. et af pejlemærkerne i tilsynsdiamanten), bl.a. 
pga. mellemfinansiering. Den er nu igen under 20 pct. Det høje udlån skyldes, at 
Fælleskassen har lavere renter på lån til fx andelsboliger og tiny houses. Det 
giver nye kunder, særligt unge, uden at der har været lavet markedsføring.  
• Ansættelse af ny boligrådgiver.  

  
Peter orienterer:  

• Bestyrelsen har afholdt strategiseminar, med drøftelse af status og hvilke 
pejlemærker, bestyrelsen skal have for de næste år. Når drøftelserne er samlet, 



 

 

 

 

 

vil bestyrelsen præsentere det for repræsentantskabet. Der blev bl.a. drøftet 
branding, mens der var mindre fokus på forretningsdelen.   
• Der skal vælges ny revisor, fordi nuværende revisor har besluttet ikke 
længere at servicerer pengeinstitutter. Det skyldes, at de ikke har tilstrækkelige 
ressourcer til at oppebære kompetencen. Der er ikke så mange aktører at vælge 
imellem.   
• Som led i, at bestyrelsen ønsker flere input fra eksterne, har 
forsikringsmægleren deltaget på sidste bestyrelsesmøde, for at orienterer om 
Fælleskassens forsikringer, herunder særligt forsikring ifm. cyberangreb. 
Fælleskassen er rimeligt sikret mod cyberangreb via BEC’s back up.  
• Der har været afholdt bestyrelseskonference i Lokale Pengeinstitutter, hvor 
det bl.a. blev synliggjort, at andre pengeinstitutter har nogle af de samme 
drøftelser, som i Fælleskassen. Derudover har flere bestyrelsesmedlemmer 
været på uddannelse/efteruddannelse.   
  
  

9. Nyt fra puljeudvalget  
  

Ingen fra puljeudvalget er til stede, Thorleif orienterer om, at udvalget planlægger at 
mødes for at læse ansøgninger igennem. Der er indkommet over 40 ansøgninger, efter 
annoncering i bl.a. Politiken og Information.   
  
  

10. Evt.  
  

Sune modtager gerne idéer til lokation til generalforsamling.  
  
  

  
Mødet sluttede kl. 19.58  
  
Referent   
Pil Berner Strandgaard  
  
  
  
Møder 2023/2024:  
  
05.03.2024 Repræsentantskabsmøde  
18.04.2024  Generalforsamling   
23.05.2024 Repræsentantskabsmøde og intromøde for nye medlemmer  

 
 
 
 
 
 


